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Zusammenfassung

        
Das Spektrum therapeutischer Möglichkeiten mit Botulinumtoxin weitet sich zunehmend aus. Es umfasst neben der Behandlung dystoner Störungen, der Spastik und der Schmerzbehandlung, mittlerweile auch viele nicht neurologische Indikationen. Hier sind u. a. dermatologische (Hyperhidrosis), gastroenterologische (Achalasie), proktologische (Analfissur) und urologische (Detrusor-Sphinkter-Dyssynergie) Erkrankungen und Symptome zu nennen. Einige Indikationen werden sehr häufig und an vielen Zentren behandelt, andere sind auf Einzelfälle und wenige Anwender beschränkt. Die vorliegende Arbeit soll eine orientierende Übersicht geben.


      
        
Abstract

        
The range of therapeutic applications for botulinum toxin is rapidly increasing. It encompasses the treatment of dystonic disorders, spasticity, headache and also quite a few non-neurologic disorders. They include various medical spheres such as dermatology (hyperhidrosis), gastroenterology (achalasia), proctology (anal fissure) and urology (detrusor-sphincter-dyssynergia). The use of botulinum toxin has become widespread for some of these entities, in others only few individual cases have been treated and its use is restricted to a few centers. This paper provides an overview of the current therapeutic use of botulinum toxin.
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